
 ط�ي يكس�الي ك�ه فعالي�ت رينگ 
پتروش�يمي مي گذرد، چه اقداماتي انجام 
ش�د و عملك�رد ب�ورس كالا را در اجراي 
اي�ن وظيفه محول ش�ده چگون�ه ارزيابي 

مي كنيد؟
محمدي: معاملات محصولات پتروش��يمي 
در بورس كالا در روز 28 بهمن ماه سال گذشته 
با افتتاح بورس نفت و عرضه 2 هزار تن پلي اتيلن 
امير كبير آغاز ش��د. از آن زم��ان اقدامات لازم با 
همكاري ب��ورس كالا جهت پذي��رش كالاها در 
بورس آغاز شد. در اين راستا ش��ركت بازرگاني 
تمام��ي اطلاع��ات، مس��تندات، تعهد نامه هاي 
كيفي��ت كالا، چگونگ��ي توليد، حج��م توليد، 
آمار ف��روش داخل و ص��ادرات محص��ولات در 
س��ال قبل جم��ع آوري ك��رده و در همين حال 
اطلاعات مربوط به انبارهاي ذخيره سازي جهت 
اطمينان از استمرار عرضه محصولات در بورس 
كالا تهيه ش��د. در قدم اول اولوي��ت بر پذيرش 
كالاه��اي پليم��ري قرار داده ش��د. پ��س از آن 
محصولات شيميايي نيز به تدريج جهت عرضه 
در بورس معرفي و پذيرش شدند. در ابتدا عرضه 

محصولات توليد شده در مجموعة شركت  ملي 
صنايع پتروشيمي از طريق كارگزاري بانك ملي 
انجام مي ش��د اما بعد از مدتي تعداد كارگزاران 
عرضه كنن��ده افزايش پيدا ك��رد و بدين ترتيب 
كارگزاران بانك كش��اورزي، صنع��ت و معدن و 
صادرات نيز به اين جمع اضافه شدند. در همين 
راس��تا به تازگي قرار بر اين ش��ده ت��ا 2 كارگزار 
ديگر نيز كه در فروش و جذب مش��تري تلاش 
بيش��تري كرده بودند براي عرض��ه محصولات 
ش��ركت هاي زير مجموعة ش��ركت ملي صنايع 
پتروش��يمي انتخاب شوند. طي يكس��الي كه از 
فعاليت بورس مي گذرد نزديك به 100 نوع كالا 
پذيرش ش��ده و تنها چند اقلام جزئي كه عموماً 
خوراك مجتمع هاي توليدي اس��ت باقي مانده 
اس��ت. با توجه به اينكه در آينده اقلام صادراتي 
نيز در وسعت گس��ترده تر بايد در بورس عرضه 
ش��وند از اين رو طب��ق برنامه هاي آت��ي، كالاي 
بين مجتمع ها نيز جهت عرضه در بورس مثبت 

خواهند شد. 
 با توج�ه به اينكه طي يكس�الي كه از 
فعاليت بورس كالا مي گذرد، ش�ركت شما 

بيش از ديگر عرضه كنن�دگان، در جريان 
روند قيمت گذاري كالاها ب�ود آيا طي اين 
مدت در كشف قيمت هاي واقعي  به خوبي  

عمل شده است؟
محمدي: واقعيت اين  است كه قانون بودجه 
1386 كه در آن تكليف ش��د تا س��هميه بندي 
كالاها برداش��ته ش��ود، نقطه عطف��ي در تاريخ 
اقتصاد اي��ران رقم خ��ورد اما مهمترين س��ؤال 
اين بود كه اصولاً آزادس��ازي دقيقاً ش��امل چه 
ويژگي هاي��ي مي ش��ود. در ابت��دا در مجموعه 
وزارت نف��ت هماهنگ��ي با قيمت ه��اي جهاني 
مطرح ش��د كه FOB خليج فارس مبناي اصلي 
بود. اما پس از آن با اج��راي  مصوبه دولت مبني 
بر عرضه محص��ولات پتروش��يمي در بورس به 
اين سؤال به صورت شفاف پاسخ داده شد. بدين 
ترتيب در پي تعامل خريداران و فروشندگان در 
بورس قيمت آزاد كالاها قابل كش��ف ش��د امابه 
تازگي مصوب��ه كار گروه اقتصادي اي��ن نكته را 
دوباره مطرح كرده ك��ه قيمت پايه كالاها بايد بر 
مبناي 5 درصد زير FOB در بورس تعيين شود، 
با توجه به اينك��ه اكثر قريب ب��ه اتفاق كالاهاي 

حدود يك سال قبل بورس نفت ايران، با راه اندازي فاز نخست آن در تالار بورس كالا و با عنوان رينگ پتروشيمي وفرآورده هاي نفت آغاز بكار 
كرد. طي اين مدت كه محصولات پتروش��يمي در اين رينگ معامله شد، به دليل نوپا بودن فضا و س��اختار آن، اظهار نظر در خصوص چگونگي 
عملكرد آن براي اغلب كارشناسان و فعالان بازار بسيار پيچيده بود چرا كه حتي افرادي كه سالها به نوعي در اين معاملات دست داشتند از جمله 
واحدهاي بازرگاني و شركت هاي توليدي از يك سو و از سوي ديگر، الگوي مشخصي از اين نوع بازار با ساختار بورس كالايي نداشتند. در اين ميان 
نمي توان از نتايج مثبت اين و دستاوردهاي اقدام و حركت بزرگ نيز چشم پوشي كرد اما طبيعتاً طي اين يك سال چالش هايي در اجراي معاملات 
اتفاق افتاد كه بررسي اين موارد بدون هيچ گونه نگاه غرض ورزانه و محتاطانه نتيجه بخش نخواهد بود. در يكسالگي رينگ پتروشيمي با جمشيد 
محمدي، مدير بازرگاني داخلي شركت بازرگاني پتروشيمي، محمود غفاري، مدير تالار بورس كالا، عباس بنازاده ، مدير توسعه بازار بورس كالا و 
بخشنده از فعالان بازار پتروشيمي و نماينده كارگزاري سي ولكس كالا به گفتگو نشسته و بخشي ازدستاوردها و چالش هاي بازار و چشم انداز آن 

را مورد بررسي قرار داديم كه مشروح اين نشست را در زير مي خوانيد. 

تولد دوباره
صنعت پتروشيمي

در ميزگردي با حضور فعالان بازار پتروشيمي و بورس كالاي ايران بررسي شد؛

ماهنامه   خبري ، تحليلي و علمي 
شماره  بيست و يك وبيست ودوم  /  فروردين و ارديبهشت 88

33



عرضه شده در بورس پاس��خگوي نياز بازار است 
 FOB اين كالاها نهايتاً ب��ا نرخ هايي نزديك به ،
بين خري��داران توزيع مي ش��ود. تنه��ا در مورد 
چن��د كالاي مح��دود همچون 020 ي��ا 0075 
كمبودهايي وج��ود دارد كه با عرضه محصولات 
مشابه آريا ساس��ول، به زودي اين كمبود از بين 

م��ي رود. اخيراً رقاب��ت در برخي 
كالاها زياد شد كه علت اصلي آن 
نوع مصرف فصلي اين اقلام بود كه 
با گذر از اي��ن دوران به مرور زمان 
التهاب بازار و خريدهاي هجومي 
براي اين كالاها نيز از بين خواهد 

رفت.

  آقاي غفاري، نظر شما در 
خصوص نح�وه قيمت گذاري 
محص�ولات و عملكرد بورس 

طي اين مدت چيست؟
غف�اري: ب��ورس كالا تا قبل 

از راه اندازي رينگ پتروش��يمي، تجربه 5 س��ال 
فعاليت در بازار فلزات را داش��ت ام��ا با توجه به 
اينكه در گذر از بازار دس��توري به ب��ازار رقابتي 
هم��واره مقاومت هاي��ي وج��ود داش��ت قطعاً 
بورس با مقاومت ه��اي زيادي روبرو مي ش��د از 
اينرو پيش بيني مي ش��د طي 2 س��ال معاملات 

پتروش��يمي در بورس به يك بازار كاملًا رقابتي 
تبديل شود اما خوش��بختانه در يكسال اخير از 
پيش بيني ها ه��م جلوتر افتاديم. اگ��ر چه براي 
مثال تصميماتي گرفته شد از جمله اينكه اجازه 
داده شد تا تنها 70 درصد از محصولات در بورس 
عرضه ش��ود اما بايد قبول كنيم كه براي گذر از 
اين دوران و جلوگي��ري از ايجاد تن��ش در بازار 

معاملات نمي ش��د به ط��ور 100 درصد برخي 
موارد را اج��را ك��رد. از اين رو معتق��دم عاقلانه 
برخورد ش��د بطوري  ك��ه موفقيت در ب��ازار قير 
به مرور زمان تكميل ش��د ام��ا در برخي كالاها 
همچون اكستراكت وروغن پايه با عدم همكاري 
توليد كننده ها مواجه شديم. توليد كنندگان اين 

كالاها س��ود مقطعي را به س��ود طولاني مدت 
ترجيح دادند و با بورس اس��تفاده ابزاري كردند. 
اقدام��ات عرضه كنن��دگان اين چن��د محصول 
باعث ش��د تا بازار آنها مجدداً به  حالت دستوري 
برگردد و هم بازار صادراتي را از دس��ت بدهيم. 
براي مثال بزرگترين بازار صادراتي و اكستراكت 

ايران هند بود كه با نرخ گذاري هاي غير منطقي 
توليد كنندگان، چين توانس��ت اين بازار را از ما 

بگيرد. 
بخش�نده: اصولاً مواردي همچ��ون عرضه 
زياد و تنوع در تعداد عرضه كنندگان و همچنين 
فروش به صورت س��لف ك��ه اخي��راً در بورس با 
شدت بيشتري دنبال مي شود به منطقي تر شدن 

بازار كمك مي كند. ش��ايد يكي از اقدامات قابل 
توجه در اين مدت تعيين سقف خريد كارگزاران 
بود كه از ورود شديد واس��طه ها و رشد قيمت ها 
جلوگيري كرد. البته اي��ن روش براي كالاهايي 
كه مصرف عمومي دارد اجرا نمي شود اما انتظار 
فعالان بازار اين است كه با عرضه بيشتر به مرور 

زمان بازار متعادل شود. 

خري�داران  برخ�ي   
معتقدن�د ، پي�ش از عرض�ه 
كالاها در ب�ورس، راحت تر به 
كالاي مورد نياز خود دس�ت 
پيدا مي كردن�د حال آنكه در 
حال حاضر با ورود واسطه ها، 
فضاي رقابت براي واحدهاي 
تولي�دي و خري�داران اصلي 
سخت تر شده اس�ت. پاسخ 

شما به اين انتقاد چيست. 
غفاري: پيش از عرضه كالاها 
در بورس طبيعت��اً مصرف كنندگان محصولات 
با در دست داش��تن حواله به طور مستقيم كالا 
از  توليد كنندگان  خري��داري مي كردند از اين 
رو قائدتاً واس��طه اي وجود نداشت اما بعضاً ديده 
مي ش��د كه كالاهاي فروخته ش��ده در بازار در 
اختيار واس��طه هايي بود كه تعداد آنه��ا زيادتر 

از حد انتظار بود. مشخص اس��ت كه افرادي كه 
به دروغ پروانه كس��ب مي گرفتند با مراجعه به 
شركت بازرگاني كالا دريافت مي كردند. با توجه 
به اينكه اين شركت هم مسئول تعيين صحت و 
سقم ادعاهاي خريداران نبود در نهايت درصدي 
از كالاها در قبل از راه اندازي رينگ پتروشيمي به 
دست دلالان مي رسيد اما در بورس حداقل اين 

     بخشنده : عرضه زياد و تنوع در تعداد 
عرضه كنندگان و همچنين فروش به صورت 
سلف به منطقي تر شدن بازار كمك مي كند. 
شايد يكي از اقدامات قابل توجه در اين مدت 
تعيين سقف خريد كارگزاران بود كه از ورود 
شديد واسطه ها و رشد قيمت ها جلوگيري كرد
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اتفاق افتاد كه واسطه هاي بزرگ حذف شدند و 
واسطه هايي باقي ماندند كه با در اختيار داشتن 
امكاناتي همچون انبار و نقدينگ��ي بالا، در ازاي 
سودي معقول به فعاليت ادامه دادند. ما معتقديم 
سود قابل توجهي كه واسطه هاي ناكار آمد بدست 
مي آوردن��د با عرض��ه كالاها در ب��ورس به مرور 
زمان به ش��ركت هاي توليد كننده منتقل شده 
و در راه اندازي پروژه ه��اي جديد مصرف خواهد 
ش��د همانطور كه در مورد ذوب آه��ن اصفهان و 

طرح هاي توسعه اي اين شركت اتفاق افتاد. 
محمدي: عمده ترين عاملي 
كه در گذش��ته باع��ث تقويت 
واس��طه گري و ران��ت مي ش��د 
وجود قيمت هاي تثبيتي بود. اما 
با منطقي شدن قيمت ها خود به 
خود واسطه ها نمي توانند سود 
مورد انتظار را كس��ب كنند و از 

ميدان به در مي شوند. 
 عم�ده چالش هايي كه 
طي اين مدت با آنها برخورد 

داشتيد چه بود؟
از  بس��ياري  محم�دي: 
مشكلاتي كه در طول ايام اخير 

داشتيم ناشي از چند عامل بسيار تأثير گذار بود. 
اول اينكه دولت تصميم گرفت ماليات بر ارزش 
افزوده را اجرا كند ك��ه در ابتدا با مقاومت زيادي 
روبرو شد چرا كه تغيير قابل ملاحظه اي را ايجاد 
كرد. از طرفي كد اقتصادي اجباري ش��د كه اين 
اقدام نيز در جهت انضباط بيشتر بازار انجام شد 

كه نهادينه شدن آن در بازار زمان بر بود. 
مسئله ديگر ركود اقتصادي در دنيا و تأثيرات 
آن در داخل كشور بود از اواخر شهريور ماه در پي 
اين ركود، س��رعت كاهش قيمت ها به تبعيت از 
افت نرخ نفت بيشتر شد اين امر ما را مجبور كرد 
قيمت محص��ولات را در بورس كاهش دهيم كه 
در غير اين صورت به ضرر اقتصاد و توليد كننده ها 

بود. 
اين تلاطم ها ت��ا ح��دودي نارضايتي برخي 
فروش��نده ها را به دنبال داش��ت كه البته ناشي 
از تغيي��ر مؤلفه ها بود. برداش��ت من اين اس��ت 
كه ش��ايد در ابتداي كار، موانع سختي را پشت 

س��ر گذاش��تيم اما با همكاري بورس بسياري از 
مشكلات حل شد. ضمن اينكه با نهادينه شدن 
كد اقتصادي اميدواريم در سال آينده مشكلات 

كمتري داشته باشيم. 
چالش هاي پي��ش روي ب��ازار تنه��ا زماني 
حل مي ش��ود كه تمامي افراد مؤثر در عرضه از 
توليد كننده تا مصرف كنن��ده نهايي در بورس 
حاضر ش��وند اما آنچه مس��لم اس��ت اين است 
كه در كوتاه مدت اگر كمبودي هم باش��د، اين 
كمبود به ص��ورت رقابت نامتناس��ب در بورس 

باعث افزايش كاذب قيمت ها مي شود. راهكار ما 
به بورس و بازار اينست كه اولاً مصرف كننده ها 
ب��راي كاهش هزين��ه توليد به ان��دازه نياز يك 
ماهه كالاي مورد نياز خود را تهيه كنند ضمن 
اينكه از بورس مي خواهيم ت��ا از تمام صاحبان 
س��رمايه اعم از وارد كننده ها دعوت كند تا آنها 
هم با عرضه كالاي خود در بورس بخش عرضه 
را به صورت بهتري مديريت كنيم. ضمن اينكه 
در ح��ال حاضر بس��ياري از كالاه��ا پذيرش و 
موانع اداري بدين ترتيب گذرانده ش��ده است و 
شركت هاي خصوصي و وارد كننده ها به راحتي 
مي توانند جهت عرضه كالاه��ا در بورس اقدام 

كنند. 
غف�اري: حضور فع��الان متع��دد در بورس 
يك��ي از اهداف اصلي ما اس��ت بطوريك��ه اخيراً 
برخي كارگزاران با نماينده س��ابيك عربس��تان 
جهت عرضه كالاه��اي اين ش��ركت مذاكراتي 
شده و در كنار آن حضور ش��ركت هاي بازرگاني 

همچون هرمز انرژي نيز در حال بررس��ي است. 
ما اميدواريم در آينده رقب��اي خارجي هم وارد 

بورس شوند.

  مش�كلاتي كه بورس ب�ه عنوان يك 
ب�ازار طي اي�ن مدت داش�ته از نظر ش�ما 

چيست؟
غفاري: يكي از مش��كلات اصلي بحث عدم 
نظارت بر كنترل محصول نهايي اس��ت بطوري 
كه عليرغم كاهش نرخ محصولات پتروشيمي، 
نرخ كالاي نهايي كه به دست مردم 
مي رس��د تغييري نكرده است كه 
حل اين موض��وع از اهميت بالايي 

برخوردار است. 
يك��ي ديگ��ر از چالش هايي كه 
بورس ب��ا آن برخورد ك��رد، بحث 
تعيي��ن نرخ پاي��ه محص��ولات بر 
اساس FOB منهاي 5 درصد است 
. از ابتداي مطرح شدن اين موضوع، 
ما بارها اعلام كرديم ك��ه اين امر با 
روح و فلس��فه ب��ورس هماهن��گ 
نيست و پيشنهاد معقولي محسوب 
نمي شود. ما نبايد با اين روش دست توليد كننده 
را ببنديم. ضمن اينك��ه FOB منهاي 5 درصد 
هنوز به بورس ابلاغ نشده است. به عقيده بورس 
كار گروهي كه از سوي دولت تشكيل شد مسئول 
تعيين اين موضوع اس��ت كه به نظر مي رسد يا 
هنوز مصوب نش��ده و يا اينكه اگر مصوب ش��ده 

هنوز به بورس ابلاغ نشده است. 
مشكل ديگري كه وجود دارد تجميع عرضه ها 
در ي��ك روز اس��ت. عم��ده عرض��ه محصولات 
پتروشيمي در بورس طي يك روز )چهارشنبه( 
انجام مي شود كه با توجه به اينكه در پايان هفته 
اس��ت و هم اينكه در يك روز انجام مي شود هم 
بازاريابي و هم تسويه حساب را براي كارگزاران و 

خريداران مشكل كرده است. 
آي�ا ام�كان اي�ن وج�ود دارد ك�ه با 
تولي�دي،  واحده�اي  خصوصي س�ازي 
عملكرد ش�ركت بازرگاني در بورس تغيير 

كند. 
بنازاده: پيش��نهادي ك��ه در اين خصوص 

غفاري : يكي از مشكلات اصلي بحث عدم 
نظارت بر كنترل محصول نهايي است بطوري كه 
عليرغم كاهش نرخ محصولات پتروشيمي، نرخ 
كالاي نهايي كه به دست مردم مي رسد تغييري 
نكرده است كه حل اين موضوع از اهميت بالايي 

برخوردار است
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محمدي: اجبار خريداران براي دريافت 
كالاهايشان از طريق بورس يك اقدام 
دستوري است و با اصول اقتصاد آزاد 

همخواني ندارد. معتقدم بايد ابتدا جاذبه 
ايجاد كرد و سپس با بالا رفتن پتانسيل بازار، 
آن زمان از سياست هاي سلبي استفاده كنيم

وجود دارد اينس��ت كه اين ش��ركت با دريافت 
مجوز كارگ��زاري در آينده به عن��وان كارگزار 
بازارگردان وارد رينگ ش��ود. ما در حال حاضر 
نياز به چنين كارگزاري كه بازار را متعادل كند 
و واردات و صادرات را هماهنگ كند داريم و به 
نظر مي رس��د در اين صورت نقش مفيدي را در 
بازار اجرا كند. اما مهمتر از آن اينس��ت كه بايد 
به دنبال راهي باش��يم تا مس��ئله تعيين قيمت 
بر اساس FOB مشخص شود. طرح اين روش 
قيمت گ��ذاري ابهام زي��ادي را در ب��ازار ايجاد 
مي كند. بايد مش��خص ش��ود حتي در صورت 

اج��راي اين سيس��تم چ��ه كالايي بر 
مبن��اي قيمت FOB چ��ه منطقه اي 
و طي چ��ه مدت زم��ان قيمت گذاري 

مي شود. 
نكته ديگري كه انتظار داريم نظارت 
سازمان حمايت بر نرخ نهايي محصولات 
پايين دستي است. بايد مشخص شود كه 
به چه دليل نرخ كالاهاي نهايي بر اساس 

نرخ محصولات تغيير نمي كند. 

 رين�گ صادراتي ب�ا توجه به 
راه اندازي ب�ورس كيش، از اهميت 

خاصي برخوردار اس�ت. اما طي اين مدت 
محص�ولات پليمري در اي�ن رينگ عرضه 
نش�ده و معاملات آن به قير محدود ش�ده 
است. علت عدم استقبال از اين رينگ چه 

بود؟
محم�دي: ما در مورد محص��ولات صادراتي 
تجربة ض��د پلي اتيلن تزريقي س��نگين ايران – 
فيليپين را داش��تيم كه بيش از 4 بار عرضه شد 
كه متاس��فانه موفق نبود و خريداري نداشت. اما 
به هر صورت سياست كلي ش��ركت ملي، فعال 
كردن رينگ صادراتي هم هست اما با اين تفاوت 
كه در مورد ب��ازار صادراتي با توج��ه به تعهدات 
ارزي و حجم ب��الاي فروش كه تاكن��ون بالغ بر 
8/5 ميليون تن با ارزش بيش از 6/5 ميليارد دلار 
بوده و همچنين قرار داده��اي بلند مدت، امكان 

عرضه هاي رينگ صادراتي وجود ندارد. 
 فعالان بازار معتقدن�د كالاي ايران- 
فيليپين جذابيت لازم را ب�راي خريداران 

نداش�ته و نمي تواند مبن�اي موفقيت و يا 
عدم موفقيت باشد. 

محم�دي: اينك��ه اي��ن كارا جذاب ب��وده يا 
نه، اظهار نظر خاصي ن��دارم. در واق��ع معاملات 
محصولات پتروشيمي در بازار صادراتي ساز و  كار خود 
را دارد. در كن��ار خريدار و توليد كنن��ده ابزارهاي 
ديگري نيز وجود دارد همچون بانك ها و تسهيلات 
LC كه تضامين لازم را طل��ب مي كند. طبيعي 
است كه در حال حاضر به دليل محدوديت هايي 
ك��ه در تهران وج��ود دارد هنوز موفق نش��ده ايم 
اطمينان خارجي ها را براي خريد كالا جذب كنيم. 

در بورس كالا اين وعده داده شده كه در كيش ساز 
و كار لازم فراهم مي شود و اميدوارم با فراهم شدن 
مقدمات، شتاب بيشتري به اين بخش از فعاليت 
خود در بازار بدهيم. مطمئن��اً در قدم اول عرضه 
محصولات صادراتي ، كالاه��اي تك محموله اي 
عرضه مي شوند و با راه اندازي مقدمات اميدواريم 

در سال آينده عرضه ديگر اقلام انجام شود. 
رس��يدن به اين هدف به نتايجي كه در آينده 

بدست مي  آوريم بستگي دارد. 
غف�اري: در خصوص عدم استقبال بازار بايد 
اين نكته را متذكر ش��د كه اگر اراده فروشنده بر 
فروش از طريق بورس باشد و زماني كه خريداران 
مطمئن باش��ند ك��ه از هي��چ جا به ج��ز بورس 
نمي توانند كالاي خود را دريافت كنند قطعاً وارد 
بازار خواهند شد. براي مثال در مورد ي كه معاملات 
آن محدود شده علت اصلي را مي توان به آگاهي 
خريداران نس��بت ب��ه اين موضوع ك��ه راههاي 
متعدد ديگري براي خريد وج��ود دارد، مربوط 

دانس��ت. ما معتقديم اگر كانال هاي فروش كالا 
خارج از بورس از توسط فروشنده ها بسته شود، 
بازار صادراتي در ب��ورس رونق مي گيرد در مورد 
كالاهاي پليمري هم كه از سوي شركت بازرگاني 
عرضه شد متذكر مي شوم كه اين محموله كالاي 
مس��ئله داري بود. ف��اراد جهاني داش��ت ضمن 
اينكه دفعه اي كه اين كالا عرضه شد، حتي اين 
فرصت كارگزار داده نش��د تا بررسي هاي لازم را 
انجام دهد و حتي كارگ��زاران نيز فرصت كافي 
براي بازار يابي نداش��تند اين در حاليست كه در 
مورد قير، عرضه كننده ها خودشان خريداران را 
به كارگزاري ها معرفي كردند 
تا پروس��ة فروش كالا و جذب 
مشتري روان شود اما بازرگاني 
پتروشيمي هيچگونه فعاليتي از 
خود نشان نداد. دولت اميدوار 
بود با عرضه محصولات سبك تر 
و موفقي��ت آن ام��كان عرضه 
كالاي سنگين تري را با عنوان 
نفت خام در بورس عرضه كند 
اما متاس��فانه اين همكاري با 

دولت انجام نشد. 
محمدي: اجبار خريداران 
براي دريافت كالاهايش��ان از طريق بورس يك 
اقدام دس��توري اس��ت و با اصول اقتص��اد آزاد 
همخواني ن��دارد. من معتقدم باي��د ابتدا جاذبه 
ايجاد كرد و س��پس با بالا رفتن پتانس��يل بازار، 
آن زمان از سياست هاي س��لبي استفاده كنيم. 
براي مث��ال اتفاق��ي ك��ه در م��ورد اقلامي كه 
مصرف كنن��دگان زير 20 تن دارند افتاد نش��ان 
داد به مرور زمان مي توان به نتايج مطلوبي دست 
پيدا كرد. اي��ن كالاها بعض��اً مصرف كنندگاني 
دارند كه زير 20 تن در سال مصرف دارند. از اين 
رو قرار بر اين ش��د تا پايان سال اين كالاها خارج 
از بورس در اختي��ار مصرف كنندگان ضعيف تر 
قرار بگيرد اما اميدواريم در امس��ال اين عرضه ها 
به صورت 100 درصدي ادامه پي��دا كند. اما در 
نهايت با تمام مش��كلاتي كه طي اين يك سال 
اتفاق افتاد امي��د مي رود ب��ورس كالاي ايران و 
بورس نفت به عنوان ش��اخص معتبر جهاني در 

آينده ايفاي نقش كند.
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